
Základní škola, Praha 13, Mohylová 1963 
 
Výroční  zpráva za školní rok 2022/2023 
 
Celková charakteristika uplynulého školního roku: 
 
1) Jaké byly hlavní cíle a priority školy pro tento školní rok? 

Naši vzdělávací strategii nejenom pro tento školní rok jsme postavili 
tak, aby vytvářela co nejlepší předpoklady pro postupné osvojování 
klíčových kompetencí, které stanovuje rámcový vzdělávací program 
pro základní vzdělávání. Stále ho rozšiřujeme o prvky kritického 
myšlení, zapojujeme projektové vyučování robotiku a zavedli jsme již 
výuku nové informatiky. Tento směr učí žáky učit se, komunikovat, 
spolupracovat, pomáhat druhým, pochybovat, ověřovat si poznatky z 
různých zdrojů a pramenů informací. Snažíme se, aby každé dítě zažilo 
úspěch. Tyto metody nám umožňují účelně zaměstnat všechny žáky, 
věnovat se pomalejším žákům a nadaným dovolují postupovat v práci 
rychleji a řešit složitější úkoly nad rámec osnov. A to vše za využití 
tandemové výuky a dělení na malé individuální skupinky a zařazování 
pravidelných pátečních bloků s inspirativní výukou. 

Naší prioritou je vytváření příležitosti pro dosažení osobního maxima 
každého dítěte. Vedeme je k porozumění sama sebe, ostatních a 
celému světu kolem sebe. Hlavními cíli naší práce je celoroční 
zaměření na vedení žáků k rozvíjení jejich kompetencí a to hlavně: 

1. Kompetence k učení a k motivaci pro celoživotní vzdělávání.  

Efektivní vlastní učení se, práce s informacemi, samostatné 
pozorování, experimentování, propojení informací se skutečným 
životem, samostatnost v organizaci vlastní činnosti, vlastní úsudek, 
iniciativa, tvořivost a zodpovědnost, pochopit smysl vlastní práce, 
poznat své vlastní možnosti, prezentovat své vlastní výsledky, 
uplatňovat sebehodnocení, tvořivě pracovat na projektech, pracovat s 
přiměřeným učivem, využívat kladného hodnocení, podporovat 
zvídavost a jít osobním příkladem. 



2. Kompetence k řešení problémů  

Poznatky nepředkládáme žákům v hotové podobě, ale rozvíjíme 
schopnost logického myšlení. Žák rozpozná problém, plánuje způsob 
jeho řešení (podpora netradičních způsobů řešení). Objevuje vzájemné 
vztahy a příčiny přírodní, společenské a další. Kriticky myslí, využívá 
vědomosti pro různé varianty řešení atd.)  

3. Kompetence komunikativní  

Formuluje a vyjadřuje své myšlenky, naslouchá druhým – etika 
komunikace (věcnost, naslouchání, prostor pro jiné názory, 
respektování originálních názorů a názorů, s kterými my nesouhlasíme. 
Učí se argumentovat. Vhodnou formou prosazuje své zájmy. Využívá 
informační a komunikační prostředky. Komunikuje v ranním kruhu, 
přispívá do rozhlasového hlášení a školního časopisu.   

 

 

2) Jak se škola vyrovnala s dopady pandemie covid-19 na vzdělávání 
a život školní komunity? 

Pro všechny to byly velmi obtížné roky. Distanční výuka je úplně jiný 
styl výuky. Všichni jsme se to učili, museli jsme se přizpůsobit ze dne 
na den. Určitě se nepodařilo odučit všechno, co školní vzdělávací 
program obsahuje. Distanční výuka trvala dlouho. Bylo obtížné žáky 
motivovat, aby se chtěli vzdělávat a spolupracovali s učiteli. Přesto si 
myslím, že jsme online výuku zvládli skvěle. Drtivá většina učitelů na 
sobě hodně zapracovala, všichni jsme to zvládli. Velmi nám pomohl 
Národní plán obnovy, který umožnil čerpat prostředky na odměny pro 
učitele, které celoročně vedli doučovací skupiny. Obsahem doučování 
bylo docvičení a dovysvětlení učiva všech předmětů. A měli jsme 
velkou podporu od rodičů. Do výuky se zapojily také paní vychovatelky 
a asistentky pedagoga. To nám umožnilo sestavit pracovní skupinky po 
osmi až devíti dětech a tím se výuka zatraktivnila.  



3) Jaké byly nejvýznamnější změny nebo inovace, které škola zavedla 
v oblasti   pedagogiky, kurikula, hodnocení nebo dalších aspektů 
vzdělávání? 

Jsme školou jen s prvním stupněm a proto klademe důraz na přestup 
žáků na druhý stupeň a seznamuje žáky s programy jiných škol. S 
pomocí PPP Prahy 5 se žáci účastní testování studijních předpokladů a 
po konzultaci s rodiči jim ukazujeme nejlepší cestu dalšího směřování 
a tím je směrujeme  k dalšímu vzdělávání.  

Naše vzdělávací strategie a vize dalšího rozvoje a inovativního 
vzdělávání stojí tedy na myšlence – „Správný a kvalitní dům stojí na 
pevných základech“. A jeho stavitel vždy myslí na možnost dalšího 
celoživotního rozšiřování, zvelebování a možnosti přístavby své stavby. 
Takže na každé dítě pohlížíme jako na individualitu, která volí správný 
materiál, pracovní postup a rychlost stavby. Sleduje nové trendy, 
technologie a vybírá si správný tým spolupracovníků a umí ocenit um 
jiných. Bude umět zvážit svoje síly a možnosti. Každý v životě postaví 
jinou stavbu a bude s ní spokojen. A na nás bude stavitele vést k tomu, 
aby si uvědomil, že jen na něm, jak pevnou stavbu postaví a že se 
mnohdy až za delší čas mohou projevit nedostatky, kterých se při 
stavbě dopustil. Každý stavitel tedy nese svou osobní odpovědnost za 
svou stavbu. A vlastně ji buduje celoživotně. 

 
4) Jak se škola podílela na spolupráci s ostatními školami, rodiči, 

místními partnery nebo dalšími zainteresovanými stranami? 
 

Škola zajišťuje vzdělávání dle zákona (povinná školní docházka) a 
současně nabízí řadu nadstavbových aktivit. Systém řízení je založený 
na demokratických principech. 

Fungování školního systému je podmíněno kvalifikovaným 
pedagogickým sborem, fungující hospodářskou správou školy, 
materiálně technickými podmínkami, vzdělávacími výsledky žáků, 
spoluprací s rodiči a dalšími partnery školy. Rozhodujícím 



předpokladem pro velmi dobré hodnocení školy a její profilaci 
v regionu Prahy 13 je spolupráce s rodiči a ostatními partnery školy.  

 

 

Školská rada 

Schází se pravidelně a díky zastoupení dvou poslanců z místního 
Zastupitelstva Prahy 13 funguje i velmi dobrá spolupráce se 
zřizovatelem. Změny ve školním řádu, dodatky školního vzdělávacího 
programu, hospodářské výsledky školy jsou nejčastějšími body jednání 
rady.                                                                            

Pedagogický sbor, třídní učitelé, vedoucí předmětných komisí 

Pedagogický sbor je složený z kvalifikovaných a zkušených pedagogů, 
kteří ve škole docilují velmi dobrých výsledků. To vytváří v rodinném 
prostředí školy příjemné a bezpečné klima. Své vzdělání si pedagogičtí 
pracovníci průběžně doplňují a rozšiřují. Pedagogové mají zájem se 
sami aktivně vzdělávat. 

Rodiče a zákonní zástupci 

Snažíme se, aby se u nás děti, ale i jejich rodiče cítili dobře a chodili k 
nám rádi, protože celkový kladný dojem z prostředí má vliv na 
psychický i zdravotní stav dítěte. Kvalifikovaná učitelka je ochotna 
naslouchat, ale také přesvědčit rodiče, pokud je její rada přínosem ke 
zdárnému vývoji dítěte. Uvědomuje si, že různí lidé potřebují i různý 
přístup. Víme, že pro děti školního věku je role rodiny nezastupitelná. 
Učitelky se domlouvají s rodiči na společném postupu. Informace jsou 
podávány rodičům prostřednictvím žákovské knížky, na konzultacích 
nebo na třídních schůzkách, a hlavně při tripartitách, kdy se scházejí 
rodiče, děti a paní učitelky. Dbáme na oboustrannou důvěru, 
otevřenost, vstřícnost, porozumění, vzájemný respekt a ochotu 
spolupracovat. Vytváříme ovzduší vzájemné důvěry a tolerance. 
Zachováváme diskrétnost a s rodiči jednáme taktně. Rodiče 



informujeme o chodu školy, o výchovném a vzdělávacím programu 
školy, zveme a zapojujeme rodiče do činností školy jak při vyučování, 
tak při společenských akcích. V zájmu dítěte nepracujeme vedle sebe, 
ale především spolu. Snažíme se být pro rodiče partnery.  

 Žáci 

Rodinná atmosféra školy vytváří bezpečné zázemí pro děti. Každé ráno 
se s dětmi setkáváme v komunitním třídním kruhu a máme tak 
možnost s nimi prožívat jejich osobní strasti a radosti, povídat si s nimi. 
Snažíme se jim pomoct poznávat samy sebe. Pravidelně zařazovaná 
setkání s rodiči v rámci konzultací umožňují rodině a škole vzájemnou 
výměnu informací. Dále se setkáváme v průběhu velikonočních a 
vánočních výstav a dílen a otevřených hodin ve škole. 

 

Snažíme se o to, aby ve škole i jednotlivých třídách panovala poklidná 
atmosféra a vytvářela bezpečné tvůrčí prostředí. Budujeme vazby mezi 
dětmi, aby se nebály oslovit kohokoliv ve škole a požádat ho o radu, 
nebo pomoc. Tak budujeme mezi žákem a pedagogem navození pocitu 
vzájemného respektu a důvěry. Žáci jsou vedeni k pocitu 
sounáležitosti a spoluodpovědnosti za "svoji" školu. Estetické 
prostředí a celkové klima školy navozují pocit bezpečí a pohody. 
Hezké prostředí formuje lepší lidské vlastnosti. 

 Stejně tak má i každý prvňák svého páťáka, který ho provází celým 
rokem jako opora a bezpečný bod v novém prostředí.  

 

Mateřské školy v místním regionu 

Celoroční plánovaná spolupráce s pěti přilehlými MŠ, seznamování 
dětí i rodičů   s atmosférou a aktivitami školy; společné akce a akce 
školy určené přímo pro mateřské školy. „Školička“ – setkávání s 
předškoláky a jejich rodiči (od října do května) pravidelné odpolední 



lekce. Tam seznamujeme budoucí rodiče se vzdělávacím plánem školy 
a jejími aktivitami.  

Pedagogicko-psychologická poradna  

Spolupráce s PPP a úzká spolupráce s psychology z poradny je na velmi 
dobré úrovni a pro školu je přínosem. Výchovná poradkyně konzultuje 
problémy jednotlivých žáků s psychology, účastní se porad v PPP pro 
výchovné poradce a preventisty. 

Sociální odbor Místního úřadu 

Spolupráce se sociálním odborem MÚ – žádosti u problematických 
žáků o prošetření rodinné situace (kde není možná spolupráce s rodiči). 
Výchovná poradkyně pravidelně informuje o žácích, kteří jsou 
sledováni OSPOD. Organizace případových konferencí. 

Dalšími partnery, se kterými spolupracujeme jsou Policie ČR (besedy, 
dopravní výchova), Hasičský záchranný sbor (besedy), Pedagogická 
fakulta UK (praxe studentů), Proxima Sociale a Etika (realizace ve 
školním programu), ČČK – první pomoc pro žáky, Kulturní dům Mlejn, 
AV Park – regionální Praha televize 13, měsíčník STOP aj. 

 
5) Jak hodnotíte spokojenost a zapojení žáků, učitelů a dalších 

zaměstnanců školy? 
 

Kultura školy vytváří základ pro její efektivní fungování a rozvoj v rámci 
podmínek, jež jsou dány vnějším i vnitřním prostředím školy. Kulturu 
školy formujeme společně. Mezi významné události mohu zařadit – 
organizaci setkávání s budoucími prvňáčky – „Školička“, návštěvy dětí 
ze sousedních mateřských škol, každoroční velikonoční a vánoční 
výstavy a dílny, zahradní slavnost, rozloučení s žáky 5. roč. Výjezdy 
všech tříd do školy v přírodě, společná setkání pedagogického sboru a 
mnoho dalších. Kulturu ovlivňuje i rodinné prostředí školy. Náš 
pedagogický sbor je stabilní, zodpovědný, s přátelskými vztahy. 



Naprostá většina pracovníků vytváří dobré jméno školy. Podstatným 
rysem naší školní kultury je rozvíjení spolupráce (kooperace) u našich 
dětí, a to považujeme za stěžejní dovednost, kterou cíleně zařazujeme 
do výuky. Spolupráci chápeme jako situaci, ve které jsou žáci na sobě 
závislí v dosahování společných cílů, v úspěchu celé skupiny i 
jednotlivce. Kooperativní výuka je něco víc. Je to výuka, která 
plánovaně, promyšleně a cíleně učí děti některým sociálním 
dovednostem, které jsou důležité v osobním i pracovním životě. 

K přenosu informací slouží i besedy s rodiči, třídní schůzky, zahradní 
slavnosti, školní akademie, dny otevřených dveří, ukázkové hodiny 
Hejného matematiky a genetické metody čtení, projektové hodiny za 
účasti odborníka-nepedagoga, projektová odpoledne s ukázkami 
badatelských metod s využitím různých stavebnic, badatelského 
batůžku , zapojení žáků do mnoha soutěží, organizování  školních akcí 
–akademie, podpora charitativních akcí - Run and Help s Kontem 
Bariéry, akce primární prevence rizikového chování a mnoho 
jiných. Evropské projekty prezentujeme na webových stránkách a 
vyvěšením plakátů. 

Jsem přesvědčena o tom, že naši žáci chodí do školy rádi, zažívají v ní 
úspěch, bezpečí. Pro pocit bezpečí ve škole má velký význam přátelská 
atmosféra a klima. Klademe důraz na vzájemnou důvěru, najít si na 
sebe čas. Máme velkou podporu i od rodičů. Myslím, že se nám daří 
vytvářet podmínky pro docílení stavu: šťastné dítě – vyrovnaný učitel 
– spokojený rodič.  

6) Jaké byly největší problémy, se kterými se škola musela vypořádat 
v tomto školním roce? 
 
Některé problémy, se kterými se škola setkává: 
 

1) rozpočet školy na provozní náklady a státní rozpočet na krytí 
ostatních neinvestičních výdajů 

Příspěvek zřizovatele nepokrývá provozní náklady. Rozpočet školy na 
krytí provozních nákladů je deficitní. Bez letošního mimořádného 



navýšení příspěvku na energie by škola byla ve výsledcích hospodaření 
ztrátová. Nezbývají prostředky na obnovu nábytkového vybavení, na 
modernizaci digitální techniky, na opravy a průběžnou údržbu. 
Zastaralá rozvodná vodovodní a kanalizační síť je příčinou častých 
havárií. Školní kuchyně je tři desítky let stará a její stroje jsou 
energeticky velmi náročné. Pokrytí nákladů na platy se změnou 
financování regionálního školství bylo velmi dobré. Největším 
problémem je nedostatečná částka na ONIV. Z rozpočtované částky se 
více než 50% spotřebovalo na výplatu nemocenských dávek 
zaměstnancům. Po zaplacení nákladů na plavecký výcvik žáků, 
pojištění žáků a zaměstnanců, na ochranné pracovní pomůcky 
nezbývaly prostředky na moderní vyučovací pomůcky, učebnice 
včetně jejich elektronických licencí, bez kterých se nedají zařazovat jak 
moderní prvky výuky, tak ani distanční výuka, kterou každé pololetí 
trénujeme.  
 

2) personální  
Máme celkem stabilní kolektiv jak pedagogický, tak nepedagogický. 
Ale když k takové změně dojde (mateřská, stěhování), tak není vůbec 
jednoduché na trhu práce takové zaměstnance najít. Nedostatek 
učitelů, asistentů pedagoga i pracovnic úklidu a školní kuchyně je 
stabilní problém. Nedostatečné platové ohodnocení nepedagogických 
pracovníků není motivací pro práci ve školství. Totéž platí i pro 
pedagogické pracovníky. Je téměř nemožné najít učitele muže a 
učitelky pro výuku na I. stupni.  
 

3) zajištění podpory žáků se speciálními vzdělávacími potřebami 
Jsme inkluzivní školou, počet dětí se speciálními vzdělávacími 
potřebami stále roste. V každé z deseti tříd pracuje asistentka 
pedagoga. Přesto se nám daří nacházet vhodné uchazeče pro tuto 
těžkou, ale nízko ohodnocenou pedagogickou práci.  S pedagožkou 
tvoří roky sehraný tandem. Tady platí heslo – Dobrý pracovní kolektiv 
a možnost osobního růstu může nahradit ekonomické ohodnocení. 
Zatím. Výhled do let budoucích nevidím nijak pozitivně. 
 



4) adaptace, integrace a socializace dětí jiných národností 
Celý školní rok jsme se věnovali žáků cizincům, zejména ukrajinským 
uprchlíkům. Administrativně bylo velmi náročné zajištění dotace na 
stravování z programu UNICEF. Poskytujeme jim jazykovou přípravu, 
kterou zajišťuje jak asistentka pro děti s OMJ, tak využíváme 
adaptačního koordinátora. 
 

5) zavádění moderních informačních technologií ve výuce 
Všichni pedagogové školy jsou proškoleni a dokážou pracovat s 
běžnými i výukovými programy. V rámci přípravy na nestandardní 
situace byli všichni pedagogové proškoleni ve využívání aplikace MS 
Office (Teams) a to s důrazem využití této platformy v rámci distanční 
výuky. Pro práci v naší škole je samozřejmostí získávání informací 
prostřednictvím sítě Internet. Složitá údržba sítě je zajišťována 
správcem sítě ICT, práce s výukovými programy, zajištění 
internetových stránek a správné funkce matriky.  
 
7) Jak se projevily tyto problémy na kvalitě a efektivitě vzdělávání a 
na atmosféře ve škole? 
Nezaznamenali jsme žádné dopady těchto problémů na kvalitu a 
efektivitu naší práce. Každoroční prázdninové teambuildingové 
soustředění celého pracovního kolektivu dobrou atmosféru ve škole 
velmi posiluje. Letošní srpnové dny v Karlových Varech pomohli všem 
získat energii na zvládání obtíží v průběhu školního roku. 
 
 
8) Jaké opatření nebo strategie škola použila nebo plánuje použít k 
řešení těchto problémů? 
Využili jsme podpory UNICEF pro ukrajinské uprchlíky, na jejich 
stravování a doučování. Využili jsme i prostředků MHMP z tzv. Balíčku 
pomoci na pomoc rodinám k posílení jejich rodinných rozpočtů na 
pokrytí stravování, docházky do školní družiny, účasti na školách 
v přírodě jejich dětí. Z Balíčku pomoci jsme získali prostředky i na 
zaměstnání sociálního pedagoga 0,7 úvazkem. Je velkou posilou 
našeho školního poradenského pracoviště. 



 
9) Jaké byly největší překážky nebo omezení pro úspěšné řešení 
těchto problémů? 
Nedostatek pracovních sil s pedagogickým magisterským vzděláním. 
Nedostatečné platové ohodnocení asistentů pedagoga a 
nepedagogických pracovníků. Nedostatek státních prostředků na 
ostatní neinvestiční výdaje. Nedostatek prostředků na pokrytí 
provozních nákladů školy. 
 
 
10) Jak se škola poučila z těchto problémů a jak je využije pro budoucí 
rozvoj? 
Většina problémů tkví a jejich řešení závisí na výši prostředků, které 
stát v budoucím období poskytne na rozvoj škol a vzdělanosti. Jsem si 
vědoma, že spokojenost pracovníků, vnitřní vztahy a kultura školy, 
rovné a spravedlivé hodnocení je hlavní motivací pro naprostou 
většinu pedagogů k dosahování kvalitní práce. 
 
Největší úspěchy, které škola ve školním roce zažila: 
 
 
11) Jaké byly největší úspěchy nebo pozitivní výsledky, kterých škola 
dosáhla v tomto školním roce?  
Podařilo se nám připravit školní vzdělávací program nového pojetí 
výuky informatiky, máme personálně zajištěnou výuku angličtiny, 
pracujeme s mimořádně nadanými dětmi a implementujeme do výuky 
prvky programování od první třídy.  
Byli jsme úspěšní v řadě soutěží průřezem všemi předměty. Daří se 
nám pedagogické inovace, projektové vyučování, badatelské metody 
výuky, rozvíjení zájmu o robotiku. Využíváme tandemové výuky pro 
oživení v hodinách, pro individualizaci přístupu k žákům. 
 
 
12) Jak se tyto úspěchy odrazily na zlepšení kvality a efektivitě 
vzdělávání a na posílení povědomí a prestiže školy? 



Škola se nevyhýbá přijímání dětí se speciálními vzdělávacími 
potřebami. Snažíme se jim vytvořit podmínky pro jejich rozvoj i 
s podporou asistentů pedagoga. Ve školním poradenském pracovišti 
pracuje speciální pedagog, psycholog, sociální pedagog, výchovný 
poradce. Zapojení školy do výzvy Operačního programu Jan Amos 
Komenský vyhlášený MŠMT přineslo škole prostředky na zajištění 
těchto personálních pozic. Po covidovém období velmi narostl počet 
dětí, které specializovanou pomoc potřebují.  
 
 
13) Jaké faktory nebo podmínky přispěly k dosažení těchto úspěchů? 
Škola každoročně pořádá několikadenní teambuildingové soustředění 
pracovního kolektivu. Letos se pobytu v Karlových Varech zúčastnilo 
40 pracovníků školy. Vedle vzdělávání, poznání přírodních krás, 
možnosti relaxace je největším přínosem upevnění vztahů v kolektivu, 
sdílení zkušeností, názorů a postojů.  
 
 
14) Jaké ocenění nebo uznání škola obdržela za tyto úspěchy od žáků, 
učitelů, rodičů, místních partnerů nebo dalších zainteresovaných 
stran? 
Největším oceněním je zájem rodičů o naši školu, o zájmové aktivity, 
které nabízíme pro volný čas, o projektové dny, které škola pořádá 
každoročně – vánoční a velikonoční slavnosti, přijímání prvňáčků, 
šerpování páťáků na konci školního roku, závěrečná školní akademie 
s divadelním představením žáků i učitelů pro rodiče aj. Jsme komunitní 
školou a každoročně zájem rodičů mnohokrát převyšuje naše kapacitní 
možnosti. 
 
 
15) Jak se škola chystá udržet a rozvíjet tyto úspěchy v budoucnu? 

Škola každoročně měří své výsledky zejména ve vzdělávání. A to jak 
testováním Kalibro, srovnávacími písemkami, šetřením PPP poradny, 
tak baterií dotazníků jak pro rodiče, tak pro pedagogy. Prospěch žáků 
v jednotlivých předmětech je hodnocen slovním hodnocením. 



Vzhledem k tomu, že jsme pouze prvostupňová škola, tak slovní 
hodnocení ve čtvrté a páté třídě doplňujeme známkou. Mnohem hůře 
je měřitelná úroveň kompetencí žáků a jejich osobnostní rozvoj. 
K tomu se snažíme využívat i formativní hodnocení, které by mělo lépe 
posoudit pokrok u každého žáka. Snažíme se o udržitelný rozvoj 
poskytováním vzdělávání pro budoucnost. Využíváme více metod 
zaměřených na práci s informacemi, kritické myšlení, objevování, 
projektové učení, pokusnictví, učení se v přírodě pozorováním 
přírodních dějů. Důraz klademe i na výuku angličtiny a programování 
od 1.třídy. zařazujeme tandemovou výuku s odborníky z praxe. Věřím, 
že očekávání rodičů naplňujeme. Daří se nám realizace vize inkluzívní 
školy, (v každé třídě je asistent pedagoga a dvě integrované děti) 
Pravidelně vzděláváme pedagogický sbor. Účast v evropských 
projektech a využívání možnosti zahraničních stáží tomu napomáhají. 
Množství získaných prostředků na další rozvoj školy je nebývale 
vysoké. Finanční stabilizaci až konsolidaci by ale potřebovaly finanční 
zdroje poskytované zřizovatelem na její provoz. Garance do 
budoucnosti, aby škola nebyla ve ztrátě jsou prozatím velmi malé.  

 

      Mgr. Martina Hanzalová, MBA 

       ředitelka školy 

 

 

Za Školskou radu ZŠ Mohylová její předseda ing. Vít Bobysud 


